
Referat (af 19.12.16.) for 15. møde i Allerød Kommunes Grønne Råd 
Tid: Torsdag den 18. august 16:30 – 18:30 Sted: Allerød Rådhus, Mødelokale F 

Dagsorden Beslutning 
Godkendelse af dagsorden for det aktuelle møde 
 

 

Dagens emner 
 

 

1. Kommuneplanen 
1. Økologiske forbindelser 
2. Landskabskarakteranalyse 
3. Måske klimatilpasning 
4. Vi reviderer stiafsnittet  
5. Generelt     
 

. 
1. Udkast for artsgrundlaget blev kort præsenteret. Dette er ikke 
endeligt på plads og er blevet gennemgået igen i december 2016. her er 
arter udvalgt hvor der er reel mulighed for at umiddelbart forbedre 
levevilkår. 
2. Vi vendte emnet før feltturen torsdag 29. sept. 16:30-19:00 
På feltturen deltog 6 personer fra det Grønne Råd. Det var særdeles 
udbytterigt. Især kom der mange lokalhistoriske ting på bordet i den 
efterfølgende brainstorm. Der skal lyde en stor tak til Grønt Råd for 
deltagelsen. Konsulenterne arbejder pt videre med denne del af 
kommuneplanen. 
3. Klimahandleplan udkast vendtes kort. Dette er fortsat under 
udarbejdelse 
4. Nye forslag er velkomne  
5. I forbindelse med Kommuneplanarbejdet bliver der sandsynligvis til 
KMU 8.3. udarbejdet en opdateret/ny Biodiversitetsstrategi for 2017-
2020. Grønt Råd vil nok blive hørt om opdaterede version engang i 
januar/februar 2017. 
 

2. Vassingerødløbet, en status 
Sagen om grus og sand i Vassingerødløbet 
fra Furesø siden 

Felttur med Furesø, forsyningen mv. De tekniske anlæg vurderes ikke at 
kunne tilbageholde sand mv. Forsyning og Furesø vil arbejde videre 
med at se på muligheden for at åbne vandrøret og lave et sandfang på 
vejen til vandløbet (leje jord af landmand under de ca. 3 års byggeri). Pt 
er dette ikke sket. DN i Furesø har officielt klaget og Allerød Kommune 
ventes at tage affære også….. 
 

3. Bastrup sø. Mere Gylle? Og flytning af 
badebro 

Sag om mere NOVO gylle blev vist alligevel ikke til noget. Flytning af 
badebro har kørt sin gang og er nu afklaret. Så ny badebro næste år.  
Vi overvejer at udarbejde en dispensation til renovering af 
sti/brink/søbund nedenfor Bastrup Tårnet. 
 

4. Transformatorstation og midlertidig 
udledning af vand til grøft. 

 

Sag på som punkt grundet presseomtale. Sagen blev gennemgået. 
Pumpningen er nu afsluttet. 

5. Rigkilde Life en status 
BEMÆRK: Dette er ikke naturparksprojektet 
 

Følgende punkter er ”aktuelle”:  
 

 I juni måned afholdt Furesø en offentlig tur i Vaserne med ca. 
35 deltagere, et rigtig flot fremmøde og en god succes.  

 Informationstavler: layoutet sådan nogenlunde på plads. 
Indgået en aftale med tegner, Jens Christensen, om illustration 
af 5 arter. Også indgået aftale med lay-out firma om 
opsætning af tavlerne. Tekstskrivning skal i gang. 

 Botaniske forundersøgelser er færdige. Natur360 har 
udarbejdet undersøgelsen og den er gennemgående positiv 



med reelle muligheder for forbedringer. I 2017 vil kommunen 
forsøge at lave lodsejeraftaler. 

 Der er nu ansøgningsrunde til forundersøgelser for naturlige 
vandstandsforhold. Furesø ansøger om et projekt i Farum 
Sortemose. (Dette projekt har fået afslag i SVANA) 

 Egedal Kommune har fået kontakt med en lodsejer langs med 
Hestetangs Å som gerne vil gøre en masse, og i Furesø er der 
også en lodsejer, som rigtig gerne vil i gang med at gøre noget 
konkret – det tegner godt. 

 Furesø holder i slut-august oplæg for en gruppe 
lærerstuderende ude i naturen ved Hestetangs Å – det vil tælle 
som et af projektets ”offentlige arrangementer”.  

 Fælles grønt råds tur kommer senere i år. (er vist udasat på 
ubestemt tid) 

 
6. Naturhandleplaner  Udkast til naturhandleplanerne blev til KMU i september. De har nu 

været i høring og der er ikke kommet høringssvar der ændrer noget i 
Allerød kommune. Kattehale Mose, vægt på pleje og monitering. 
Mølleå fokus på Rigkilde og invasive arter.  
Nu skal de endeligt godkendes i KMU og offentliggøres. 
 

7. Naturparkplan Mølleåen. 
Planen har været i høring.  
 

Det smukke og varierede natur- og kulturlandskab, der strækker sig 
mellem Farum og Slangerup, er blevet optaget i Friluftsrådets 
mærkningsordning Danske Naturparker. Borgmestrene i Egedal og 
Furesø kommuner inviterede derfor til en reception på Egedal Rådhus 
for at fejre, at Friluftsrådet nu har godkendt mærkningen af 
Naturparken Mølleåen. 
 

8. Forsvaret. Status på søsag mv.  
 

Sagen præsenteres. Stort + for Sjælsø. Dog en del jordflytning. Skal i 
fredningsnævnet. Sagen trækker lidt ud da der er lidt udfordringer med 
placeringen af overskudsjoden på matriklen. 
 

9. Korte meddelelser fra forvaltningen   
 

 Projektansøgning i Veluxfonden  
 
 
 

 Årets friluftskommune 
 

 Gennemgang af regnvandsoplande i 
byerne, hvem står for hvad. 
 

 Sti ved Stolelyngen 
 
 
 

 Farremosen 
 
 

 Julemosegård/Gladgårdsvænge 
 

 
 
Ansøgningen fik afslag. Kommunen har set på andre muligheder.  
Alectia er ved at samle alle nye og gamle projektideer i Kedelsø-Langesø 
Å (se længere nede under Synergiprojekter). 
 
 
Brochure uddeltes. Allerød kommune blev ikke valgt 
 
Arbejdet fortsætter 
 
 
Beslutning om at flytte sti er politisk udsat (sikring af adgang via 
Stolelyngen til skoven ved Ravnsholtskolen/Ravnsholdt skov).  
 
 
Lokalplanen øst for Farremosen er nu snart på dagsorden. 2 §3 områder 
beskyttes og vandhåndteringen bliver en central del af hele 
udfordringen 
 
Gladgårdsvænge byggeri er i gang. Regnvandsafledningen indgår i 
beregningerne i Synergiprojektet (se nedenfor) 



 Teglværkskvarteret – lokalplan påklaget af 
DN – første etape af fem er solgt til 100 
almene boliger. Ikke den del der 
indeholder naturværdier.  
 

 Allerød Lergrav – i Furesø – er fredet 

 
 Ny naturpleje mv. 

 
 

 Vejsten, fjernelse 
 
 
 
 
 

 NYE PUNKTER SIDEN MØDET: 
 

 Ansøgning til SVANAs 
Synergi/Klimaprojekt-pulje og Kedelsø 
Langesø vandbelastning 

”Overdrevssagen”. Byggeriet der ved en fejl blev planlagt på et 
overdrevsareal er nu pillet ud. 
 
 
 
 
Nu følger stietableringen, en gennemgående sti til Kattehale 
 
 
Eks. Sjælsøstien og Ny Blovstrød. Stolelyngen skulle også være på her 
men stiændringen er politisk udsat. 
 
Der var spørgsmål til fjernelse af vejsten. Svaret var af det af 
vejsikkerhedsmæssige og grøfteskærings årsager blev fjernet sten der 
ikke havde kulturhistorisk indhold. Hvis I mener der er noget der bør 
bevares må jeg høre med vores vejfolk hvordan kommunikationen kan 
foregå fremadrettet. 
 
 
 
Allerød Kommune har ansøgt en af statens puljer om midler til et 
vandprojekt vedr. Kedelsø-Langesø området, herunder etablering af 
regnvandsbassiner, udvidelse af Lynges by-areal, køb af naturarealer, 
afkobling af regnvand fra Lynge skole og to veje i Lynge nord, 
lavbundsprojekt, genslyngning samt etablering af ”skolestien” på tværs 
af ådalen. 
 
Der blev 3.11.16. afholdt møde med Græse Ålaug + andre lodsejere i 
Kedelsø-Langesø Ådal om ovenstående. 9 lodsejere/å-laugs 
medlemmer samt en landbrugskonsulent var mødt op. De forskellige 
problematikker vedr. ådalen og vandbalancen blev diskuteret i en god 
dialog, hvor flere forslag til tiltag var fremme, med det mål at skabe en 
bedre vandbalance i ådalen. Tillige blev enkelte sti-ideer på tværs af 
ådalen taget op. En hydraulisk modellering er bestilt. Denne vil kunne 
vise hvordan vandbalancen bliver ved forskellige tiltag og projekter. 
 
15.12.16. gav SVANA tilsagn på 4,4 mio. til synergiprojektet. Så hvis vi 
kan få lodsejeraftaler på plads samt få forsyningens projekter ind i 
deres budget for 2018 har vi et ådals projekt på godt 7,5 mio. på vej 
2017-2019. 
 
Kattehale Mose har fået en omgang pleje. Al opvækst af birk/pil/el på 
de lysåbne områder, der er kommet til de seneste 2-3 år er fjernet. Se 
fotos sidst i referatet. 
 

Eventuelt:  
Björli er kåret til Årets bedste naturformidler for 
børn, ved Naturmødet i Hirtshals 
 
 
Afholdte ture 
 
 
 

 
Årets børne naturvejleder http://alleroed.lokalavisen.dk/bjoerli-jeg-er-
enormt-glad-/20160530/artikler/160539973/1008  
 
 
31.8. Busfuld med politikere og embedsmænd fra Oslo Kommune så på 
vandhåndtering og klimatilpasning i Kbh og Allerød/Lynge (Rørmosen, 
Lynge + måske Ny Blovstrød) 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

7.9. Hillerød kommune (planfolk mv. fra administrationen) så på 
vandhåndtering Rørmosen, Lynge og Ny Blovstrød 
12.9. en busfuld politikere og embedsmænd fra Skåne ser på 
vandhåndtering og klimatilpasning i Kbh og Allerød/Lynge (Rørmosen, 
Lynge + måske Ny Blovstrød) 
19.9. Buresø teknikermøde (flere siden afholdt bl.a. 3.11. om hegning 
og problemer med ulovlige campister). 
 
29.9. Landskabskaraktertur med grønt råd mv. Se under punkt 1 
 
26.10. ½-årsmøde med forsyningen (FAR).  Usikkert om 
anlægs/vedligeholdsbudgetter bliver 26 eller 40 mio. i 2017 og frem. 
Dette beløb indeholder mulige bassininvesteringer ifm. vandløb og 
regnvandshåndtering. Stor udfordring hvis budgettet bliver 26 mio. Kan 
medføre manglende målopfyldelse af vandplan 2 i 2021. 
 
 
 

Næste møde. Fastlæggelse af dato m.v.  
 

Forslag: Enten torsdag 19.01. eller 02.02. 2017 16:30-
18:30. I bedes melde tilbage til olds@alleroed.dk, hvilken 
dag i kan deltage. 

 

Mødedeltagere:  Ole Dahlqvist Sørensen, Hans Hjort Hansen, Alexander Helm, John Holm, Hans J. Nielsen,  Hans 
Philipsen, Björli Lehrmann, Ole Madsen 

 

 

Opvækst af birk, pil, rødel mm. I den centrale del af Kattehale Mose 

 



 

Samme område (foto fra anden vinkel) efter rydning. 


